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    جواد محرمي
شفاف سازي مالي عبارتي اس�ت كه طي يك 
س�ال اخير س�ازمان س�ينمايي زياد روي آن 
مان�ور مي دهد. چن�دروز پيش اين س�ازمان 
يك گ�زارش مالي منتش�ر كرد ك�ه در آن به 
هزينه كردهاي يك س�ال اين مجموعه اشاره 
ش�ده اس�ت ولی به اين هزينه كردها در قالب 
ارقام و اعداد كلي اش�اره ش�ده و به جزئيات 
آن پرداخته نش�ده اس�ت اما آن چيزي كه به 
نظر مي رسد بايد در اولويت سازمان سينمايي 
باش�د سروس�امان دادن ب�ه محت�واي آث�ار 
سينمايي اس�ت و واضح اس�ت كه مسئوليت 
اصلي اين س�ازمان نبايد در زير رويكردهايي 
چون گ�زارش س�الانه گم ي�ا كمرنگ ش�ود. 

    غلبه حاشيه بر متن!
به طور كلي اينكه سازمان سینمايي اقدام به ارائه 
يك گزارش كل��ي مالي يك س��اله مي نمايد كار 
مثبتي اس��ت اما واضح است كه مسئولیت اصلي 
سازمان س��ینمايي و انتظارات از آن چیز ديگري 
است. اي كاش سازمان سینمايي درباره اين مسئله 
شفاف سازي مي كرد كه در اين سال ها دقیقاً براي 
سروسامان دادن به وضعیت تولید رو به ابتذال آثار 
سینمايي چه تمهیداتي اتخاذ و اجرا كرده و نتیجه 
آن تمهیدات به طور روشن چه بوده است. در واقع 
خوب بود نتیجه اقدامات و تصمیمات اين سازمان 
كیفي س��نجي مي ش��د و مردم متوجه مي شدند 
كه براي تقوي��ت و ارتقاي اخ��لاق و معنويت در 
آثار سینمايي چه تصمیماتي اتخاذ شده است يا 
براي تحكیم نهاد خانواده در فیلم ها يا براي مثال 
شفاف س��ازي تاريخ معاصر براي نسل جوان چه 

اتفاقاتي افتاده است. 
سازمان سینمايي درباره موضوع درجه بندي سني 
كه ضعف تدوين آن انتقادهاي زيادي را برانگیخت 
هنوز پس از حدود 10روز پاسخي ارائه نكرده است 
و خوب بود اين مس��ئله را شفاف سازي مي كرد. 
درجه بندي س��ني ناكارآمدي از سوي دلسوزان 
نوعي رفع تكلیف تلقي شد كه نمي تواند به طور 
خودكار روي محتواي آثار تاثیرگذار باشد اما درباره 
شفافیت مالي هم بماند كه اساساً نوع هزينه كردها 
در اين گزارش نیز داراي ايرادات اساسي است كه 

البته موضوع اين مطلب نیست. 
    تنها ظاهرسازي نكنيم

پژمان لش��كري پور تهیه كننده و مجري طرح 
س��ینما درباره شفاف س��ازي هاي مال��ي اخیر 

س��ازمان س��ینمايي به مهر مي گوي��د: »نبايد 
»ظاهرس��ازي« هدف اصلي سازمان سینمايي 
براي شفاف س��ازي را زير س��ؤال ببرد. سازمان 
سینمايي در ماه هاي گذش��ته گام هايي درباره 
شفاف س��ازي مالي برداشته اس��ت اما تا قبل از 
اعلام بودجه خ��ود و زيرمجموعه هايش به نظر 
مي رسید تا حدي جنبه ش��عاري داشت اما در 
مورد انجام چنین كارهايي بايد حواسمان باشد 
تا تنها با ظاهرسازي هدف اصلي مان را زير سؤال 
نبريم. بايد حواس��مان باش��د كه شفاف سازي 
يك وسیله و شرط لازم براي بهبود ساختارها و 
كیفیت هاست و نبايد اعمال شفاف سازي باعث 

جنبه هاي منفي ديگري شود. 
اين كارشناس فرهنگي البته دغدغه هاي ديگري 
نیز درباره جنجال شفاف سازي سازمان سینمايي 
هم دارد: »وقتي نام س��رمايه گذار فیلمي را اعلام 
مي كنیم بايد به اين نكته توجه كنیم كه اس��رار 
اقتصادي هر فرد در شغل و پیشه خود براي همان 
شخص قابل احترام و محرمانه است و بدون اجازه 
ش��خصي نمي ش��ود جزئیات زندگي اقتصادي 
هر فرد را بدون آنكه جرمي مرتكب ش��ده باشد، 

افشا كرد.«
   شفاف سازي فارغ از جار و جنجال

لش��كري پور مي افزايد: »نكته مهم ديگري كه 
سازمان سینمايي بايد به آن توجه كند اين است 
كه در ش��رايط اقتصادي كه امروز كشور دارد، 
جزئیات هزينه هاي پش��تیباني و جاري كه در 
اين آمار اخیر منتشر شده تا چه میزان است، به 
طور مثال در حال حاضر به دلیل نبود شفافیت 
اين ذهنیت در میان اهالي سینما به ويژه كساني 
كه دستي نزديك تر بر آتش دارند وجود دارد كه 
دستمزد مديران ارشد موسسات تابعه سازمان 
س��ینمايي تا چه میزان اس��ت و وقتي سازمان 
سینمايي طي اين سال ها مدام از كمبود اعتبارات 
براي حمايت بیشتر از بدنه س��ینما و تولیدات 

گله مند بوده است، مديران خودش تا چه میزان 
به اصطلاح از حقوق و مزاياي بعضاً خارج از عرف 
و ضوابط برخ��وردار بوده اند. حس��ین انتظامي 
رئیس جديد سازمان سینمايي با اين سیاست 
جديد مي تواند بر اين شبهه ها فائق آيد و خداي 
ناكرده اين طور نشود كه پس از گذشت يك دوره 
و آمدن مديران جديد در فضاي سینما اخباري 
از برداش��ت خارج از عرف ف��لان مدير در قالب 
حقوق، حق مأموريت، پاداش جشنواره و بعضاً 

برخورداري از وام هاي خاص منتشر شود. 
    شفاف سازي قدم اول است، نه آخر

اين سینماگر ادامه مي دهد: اعتماد بین سینماگران 
و مديران زمان��ي به وجود مي آيد ك��ه به صورت 
مشخص آمار و ارقام را اعلام كنیم، طوري كه بعد 
از چند سال خلاف آن ثابت نشود. شفاف سازي در 
واقع يك قدم براي بهبود عملكردها و مقدمه اي 
براي رسیدن به نقطه مطلوب است. بودجه ها بايد 
با هدفي كه سازمان سینمايي مشخص مي كند، 
همسو باشد يعني در آخر سال بررسي كنیم كه 
چقدر از بودجه در نظر گرفته ش��ده هزينه شده 
است و تا چه اندازه به هدفي كه براي آنها تعیین 
كرده ايم، رسیده ايم كه اگر مثبت باشد يعني موفق 

شده و گام بسیار خوبي برداشته ايم. 
وي ادامه داد: در بن��دي از بودجه اعتباراتي براي 
فیلمس��ازان اس��تاني در نظر گرفته ش��ده است 
كه از نظر من هر نوع رس��یدگي به فیلمس��ازان 
شهرستاني كار بس��یار مهم و پسنديده اي است، 
منتها در اين زمینه نظارت كاف��ي براي به هدف 
رسیدن اين بودجه ها بسیار ضروري است، وگرنه 
طي سال هاي گذش��ته به عناوين مختلف تحت 
عنوان حمايت از فیلمسازان شهرستاني منابعي از 
طرف رؤساي جمهور وقت به استان ها تخصیص 
پیدا كرد اما متأس��فانه در مقام ارزيابي و اجرا به 
دلیل نبود نظ��ارت اين بودجه ها س��ر از جاهايي 
ديگر درآورد و مصارف بعضاً غیرفرهنگي و بي اثر و 

جاري و روزمره شد. 
   خوش بيني سيدمحمد بهشتي 

اما سیدمحمد بهشتي عضو شوراي عالي میراث 
فرهنگي و گردشگري و از مديران فرهنگي 40سال 
اخیر كشور شفاف سازي بودجه سازمان سینمايي 
را راهكاري مثبت براي جلوگیري از فساد مي داند 
و از اعلام ريز بودجه سازمان سینمايي در سال 98 

استقبال می كند. 
محمد بهش��تي البته توضیح��ي نمي دهد كه 
سازمان بازرس��ي كش��ور وظیفه خود را انجام 
مي دهد و اساس��اً محاس��به اينكه چقدر تخلف 
در هزينه كرد انجام شده بر عهده كارشناسان و 
متخصصاني است كه وظیفه حسابرسي حرفه اي 
را دارند و اينگونه اعلام كل��ي مبالغ براي مردم 
معنايش شفاف س��ازي نیس��ت. همین س��بب 
مي شود كه برخي اين اقدامات سازمان سینمايي 
را بیشتر پوپولیس��تي قلمداد كنند و سرپوشي 
براي وظايف روي زمی��ن مانده بدانند، البته اين 
سال دومي است كه سازمان سینمايي اقدام به 
اعلام گزارش مالي با عنوان شفاف سازي مي كند 
اما به نظر مي رسد اين سازمان با ضريب دادن به 
انتشار گزارش مالي سالانه با فرض مثبت بودن آن 
اولويت و مسئولیت اصلي خود را فراموش كرده و 

حواشي را به متن غلبه مي دهد. 
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كس�ی كه س�رنيزه خشم را 

براى خ�دا تيز كن�د، توانايی 

بر قتل سردمداران باطل پيدا 

خواهد كرد.

    محمد صادقي
در حالي كه اعت�راض عمومي به حاشيه س�ازي هاي برخي 
سلبريتي ها در فضاي مجازي گسترش پيدا كرده و بسياري از 
كاربران فضاي مجازي خواستار برخورد قانوني با حواشي ايجاد 
شده از سوي چهره هاي شناخته شده هستند، حجت الاسلام 
احمد مازني، رئيس كميس�يون فرهنگ�ي مجلس در اظهار 
نظري مدعي ش�د نبايد از اين افراد انتظار زيادي داش�ت! 
حجت الاس��لام مازني در گف��ت و گويي، حاشیه س��ازي برخي 
هنرمندان را ناشي از بالا بودن انتظارات از اين افراد دانست و تأكید 
كرد نبايد از چهره هاي مشهور هنري و ورزشي توقع زيادي داشت 
اما او به لزوم مسئولیت شناسي اين افراد و راهكارهاي كمیسیون 

فرهنگي براي قانونمدار كردن اين قشر اشاره اي نكرد. 
چند روز بعد از حاشیه سازي مهناز افش��ار در فضاي مجازي و 
ش��كايت از اين بازيگر در حالي كه انتظار مي رفت كمیس��یون 
فرهنگي مجلس ب��ه عنوان نه��اد نظارتي و قانونگ��ذار، بتواند 
راه��كاري ب��راي جلوگی��ري از حاش��یه آفريني هاي برخ��ي 
سلبريتي ها ارائه دهد، رئیس اين كمیسیون در اظهاراتي بیان 
داشت: » توقعات و انتظارات خود را از هنرمندان و اين چهره هاي 
مشهوري كه در حوزه هاي مختلف هنري يا در رشته هاي ورزشي 
فعال هستند، بايد متناسب با ظرفیت اين افراد تنظیم كنیم و 

اين گونه نباشد كه توقع زيادي از آنها داشته باشیم.«
مازني مدعي ش��د: »متأسفانه جرياني در كش��ور وجود دارد 
كه بین آدم ها بر اساس ملاحظات سیاسي و فكري خود خط 
كش��ي مي كند؛ »هنرمند خ��وب«، »هنرمند ب��د«، »بازيگر 

خوب«، »بازيگر بد«، »ورزش��كار خوب«، »ورزش��كار بد« و 
بر اساس خط كشي هاي فكري و سیاس��ي خود آنها را تعريف 
و دسته بندي مي كند و اگر كس��ي از نظر او جزو افرادي باشد 
كه خوب تعريف شود، هر اش��تباهي هم كه مرتكب شود آن 
را ناديده مي گیرد و اگر از نظر او بد تعريف ش��ود، هر اش��تباه 
ناچیزي را هم كه مرتكب ش��ود آن را برجس��ته تر مي كند و 
همه مسئولیت هاي مربوط به آن خطا را از او مطالبه مي كند و 

جامعه را در مقابل او قرار مي دهد.«
ادعاي مطرح شده از سوي رئیس كمیسیون فرهنگي مجلس بدون 
ارائه سند و حتي اشاره ضمني به نمونه هايي از اين نوع برخوردها، 
بیشتر مي تواند سرپوشي باشد براي فعالیت هاي حاشیه سازانه 
برخي سلبريتي ها در فضاي مجازي كه اغلب فعالیت هاي سیاسي 
به نفع جريان هاي اصلاح طلب يا حتي برانداز دارند و به جاي آنكه 
به خاطر اظهارات حاشیه دار و هزينه سازشان بازخواست شوند، 

در زير چتر حمايت هاي سیاسي قرار مي گیرند.

انفعال كميسيون فرهنگي در قبال سلبريتي ها 
رئيس كميسيون فرهنگي مي گويد نبايد از سلبريتي ها انتظار زيادي داشت!

اينكه سازمان سينمايي اقدام به 
ارائه يك گزارش كلي مالي يك 
ساله مي نمايد كار مثبتي است 
اما واضح اس��ت كه مسئوليت 
اصل��ي س��ازمان س��ينمايي و 
انتظارات از آن چيز ديگري است

يك ترانه سرا مطرح كرد
 احترام به ادبيات، انسان و عشق 
در ترانه امروز از بين رفته است

سعيد دبيري با بررسي وضعيت ترانه امروز مي گويد: هرچند 
ترانه نويس خوب هم داريم اما در بيشتر ترانه هايي كه گوش 
مي كنم، احترام به ادبيات، انسان و عشق از بين رفته است. 
اين ترانه س��را در گفت وگو با ايس��نا، درباره وضعیت ترانه هايي 
كه اين روزها نوشته و كار مي شود، اظهار كرد: در اغلب ترانه ها، 
حرف هاي روزمره را به عنوان ترانه با يك موسیقي مستهجن به 
خورد مردم مي دهند. زماني كه من و دوستانم ترانه مي نوشتیم، 
ترانه براي عشق، انسان و اجتماع نوشته مي شد و هرچه بود، بد و 
توهین نبود اما امروزه مي بینم كه فرد براي معشوقش مي نويسد 

»میري، به درك كه رفتي«!
او افزود: بعضي ها مي گويند كه ترانه به روز شده است اما من اسم 
اين را به روز شدن نمي گذارم. اين اصلًا ترانه نیست و توهین به 
ادبیات است. اگر اين طور پیش  برود در موسیقي سقوط مي كنیم. 
حرفه و تحصیلات من موسیقي اس��ت. در اين حوزه يك درس 
جديد تحت عنوان »موسیقي الكترونیك« آمده است. الكترونیك 
يك حرفه و درس جديد است و در همه جاي دنیا افراد بزرگي در 
اين رشته درس خوانده  و استاد شده اند اما در اينجا يك لپ تاپ و 
يك كارت صدا شده الكترونیك. از نظر من، موزيسین هاي امروز 
اصلاً موزيسین نیستند و حتي نمي دانند يك موسیقي چند كلید 
دارد و نمي دانند كه گام ها چند تغییردهنده دارد و با به علاوه و 

منها كارشان را بالا و پايین مي برند. 
......................................................................................................................

 انتشار خاطرات خواننده امريكايي
در كتاب »تولد در لس آنجلس« 

خاطرات محمد عرب، خواننده امريكايي در كتاب »تولد در 
لس آنجلس« منتشر شد. 

همیشه خواندن خاطرات كساني كه يك شبه مسیر زندگي شان 
عوض مي شود و از بیراهه به راه درست مي رسند، جذاب و آموزنده  
است. برخي تصمیم هاي يك شبه و تغییر و تحول هاي لحظه اي، 
دنیاي آدمي را آباد مي كند و برخي برعكس، از دنیا مي گذري و 

به دنیاي بعدي مي رسي. 
داستان محمد عرب از نوع دوم است؛ كس��ي كه جواني اش در 
لس آنجلس و گش��ت وگذار در حال وهواي يك��ي از بزرگ ترين 
ش��هرهاي امريكا گذش��ته و حالا براي تكمیل كردن مجموعه 
خوشي هايش راهي ريو دوژانیروي برزيل مي شود تا شركت در 
كارناوال رقص و موسیقي برزيلي ها هم آلبوم خاطراتش را پر كند. 
اما درست در همین لحظات حضور در برزيل و در سروصداي يكي 
از گروه هاي موسیقي، جرقه اي ذهن محمد را تكان مي دهد و تا به 

امروز مسیر زندگي اش را عوض مي كند. 
»چند  آيه ديگر خواندم و جلو رفتم. تا آيه  23 و 24 س��وره بقره. 
حس خاصي نداشتم. براي همین قرآن را بستم و گذاشتم كنار. 
چراغ را خام��وش كردم و خوابیدم. چندلحظه اي كه گذش��ت، 
يك  دفعه با خودم فكر كردم كه معني  اين جمله هايي كه خواندم 
چه بود؟ همان اول كار مي گويد: »اين است كتابي كه راهنماي 

پرهیزكاران است و...«
اين جملات، ش��روع جرقه اي اس��ت ك��ه تا به ام��روز زندگي 
خیلي هاي ديگر مثل محمد عرب را تغییر داده و به مسیر صحیح 
كشانده اس��ت. »تولد در لس آنجلس« خاطرات محمد عرب، 
خواننده امريكايي است كه به كوشش بهزاد دانشگر و به همت 
انتش��ارات عهدمانا در 200 صفحه راهي بازار نشر شده است. 
خواندن اين خاطرات در ماه مبارك رمضان لطف و ش��یريني 

بیشتري خواهد داشت.
......................................................................................................................

غريب پور:  قدر زندگان را نمي دانيم! 
ي�ك كارگ�ردان تئات�ر ب�ا اش�اره ب�ه طراح�ي و اه�داي 
متأس�فانه  ك�رد:  تأكي�د  غريب پ�ور  به�روز  نش�ان 
نمي داني�م.  را  زن�ده  هنرمن�دان  ق�در  اي�ران  در 
چندي پیش انجمن نمايش عروس��كي خان��ه تئاتر، در جريان 
برگزاري هفته تئاتر اقدام به اهداي نشان بهروز غريب پور كرد. 
اين در حالي بود كه در حوزه تئاتر نش��ان هاي هنري اهدايي به 
نام هنرمندان فقید نامگذاري مي شد اما براي نخستین بار نشاني 
به نام يكي از هنرمندان زنده و فعال تئاتر، در حوزه تخصصي او 

اهدا مي شود. 
بهروز غريب پور كه اين روزها در تالار فردوسي اپراي عروسكي 
خیام را روي صحنه دارد در گفت وگو با »تسنیم« در مورد اهداي 
نشان غريب پور  گفت: »ما مرده پرست هستیم و ستايش مردگان 
جزو آداب ما شده است. متأسفانه قدر زنده ها را نمي دانیم. انجمن 
عروسكي خانه تئاتر عادت كرده است و دس��ت به نوآوري زده 
تا بابت امتی��ازات يك نفر در زندگي از او قدرداني ش��ود. من به 

درك شان آفرين مي گويم.«
وي افزود: »از ديد من اهداي نشان غريب پور حركتي قدرشناسانه 
و دلنشین بود. امیدواريم در آيین نامه شرايط اهدايي اين جايزه به 
افراد فعال مشخص شود. در روز اهداي نشان بیانیه قرائت شده 

كلي بود و جزئیات آن مشخص نبود.«

    ديده بان نويد پارسا 

نگاهي به اولويت هاي فراموش شده سازمان سينمايي درباره ابتذال آثار

 شفاف سازي مالي سینما 
قدم اول است نه آخر!

خصال منفي در سريال هاي رمضان موج مي زند
      معصومه طاهري 

از روي آنونس هاي تبلیغي مي ت��وان به محتواي تلخ و پر از 
ناراحتي، كینه، عداوت، خشم و... مجموعه هاي تلويزيوني 
رمضان امسال پي برد و اي كاش اين چنین روتین و از سر 
تكلیف آثار نمايش��ي ماه رمضان تولید نمي شد و كمي هم 
به روح و روان مخاطب و نیاز به آرامش و ديدن خوبي ها در 
اين ماه توجه مي ش��د. مخاطبي كه يك روز گرم و كاري را 
با تمام مشكلات پشت سر گذاشته حالا در طول 30شب با 
روح و روان او بازي مي شود تا آنكه شب آخر داستان شیرين 
و عسلي شود، اين مس��ئله به خصوص براي نوجوانان روزه 
اولي كه بايد برايشان اين ماه خاطره س��از و ماندگار گردد، 

اهمیت بیشتري دارد. 
 تلويزيون هرچن��د تولیدات زيادي مخت��ص ماه رمضان 
دارد ولي سیاستگذاري جالبي براي سريال هايش در اين 
ماه ندارد چه اينكه سال هاس��ت هیچ كدام شان بوي ماه 
رمضان نمي دهد، شايد المان كلي را مديران صداوسیما 
براي سیر تكاملي شخصیت در ماه رمضان از گناه تا توبه 
و انابه گذاشته باش��ند يا اينكه فرد در مسیر پرپیچ و خم 
سريال تمام بلاهاي عالم به سرش مي آيد و در آخر پیروز 
میدان همچون سیاوش در عید فطر جشن مي گیرد، اما 
حقیقت امر اين اس��ت كه داستان بس��یاري از سريال ها 
همین طور كلیش��ه اي ش��ده اس��ت و پايان خوش يك 
مجموعه 30قس��متي دلیل بر خوب بودن يك مجموعه 

ويژه ماه رمضان نیست. 
اگر توانايي قدرت فكري و اعتقادي س��اخت س��ريال هاي 
مذهب��ي براي عی��د رمض��ان را نداري��م يا نويس��ندگان 
و كارگردانان ج��ور ديگ��ري مي بینن��د و كار مي كنند و 
نمي توانند اين ماه را درك كنند تا تاثیرگذاري خودش را 
داشته باش��د باز هم راه حل براي بهتر شدن هست چراكه 
هرچند براي قضاوت و تحلی��ل مجموعه هاي ماه رمضاني 
زود است اما شايد به همین خاطر اس��ت كه در دهه قبل، 
س��ال ها تلويزيون هنرمندانه مجموعه ه��اي مرتبط با ماه 
رمضان تولید مي كرد و موفق ش��ده بود مخاطبان را بر سر 
س��فره افطار همراه خود كند، به طوري كه پس از سال ها 
همچنان تكرار آن سريال ها ديدني هستند چه آنكه تم ماه 
رمضاني هم داش��تند و مواردي همچون روزه داري در آن 

ايام رعايت مي شد. 
مطمئناً بايد در اين اوضاع فشار اقتصادي و فساد اداري كه 
گريبانگیر همه ماس��ت، تلويزيون هنر آن را داشته باشد تا 
لحظاتي در پاي سفره افطار لبخندي نه صرفاً از سر لودگي، 
به لب خانواده ها بنش��اند كه به خصوص براي روزه اولي ها 

خاطره ساز شود. 
ش��ايد بعد از رضا عطاران از س��ريال هاي به ياد ماندني ماه 
رمضاني كه تاكنون داشته ايم، يكسري از مجموعه چندگانه 
»پايتخت« بوده باش��د كه به زيبايي نش��ان داد ايام عید و 
شادماني فقط بهار طبیعت و نوروز نیست، بلكه مي توان به 

زيبايي ماه رمضان را شیرين نشان داد. 
 قابل درك اس��ت كه تلويزيون به طور مشخص در قحطي 
نويس��ندگان متدين و متخصص ق��رار دارد اما همیش��ه 
رويش هايي براي اتفاقات جديد وج��ود دارد، البته جداي 
از اين مسئله بايد مراقب افراط و تفريط ها نیز بود، چنانچه 
درباره پخش س��ريال هاي ماه رمضاني اخیراً سیدحس��ن 
نصرالله هم به نكات خوبي درباره ش��بكه المنار اشاره كرده 
اس��ت؛ اينكه نبايد زياده روي داش��ت تا مزه عبادت در ماه 
رمضان از مردم گرفته نش��ود، لذا بهتر است صداوسیما در 
اين ماه ذائقه عموم را فقط به نويس��ندگان نسپارد و براي 
تولیدات نمايش��ي رمضاني رويكردي پژوهشگرانه در اتاق 

فكري جامع تشكیل دهد. 
ماه مبارك رمضان، بهار مومنان است پس بايد بوي طراوت 
و بهار را هم بدهد و اين هنر رس��انه است تا اشتیاق ورود به 
ماه مهماني خدا را در دل تك تك مردم جامعه ايجاد كند، 
مانند زماني كه بهار طبیعت و نوروز فرا مي رس��د، البته هر 
كس بر اساس ش��ناخت و ظرفیت خودش اين ماه آسماني 
را درك مي كند يك نفر با روزه داري و عبادت خدا روحش 
تازه مي شود و فرد ديگر در سطحي پايین تر با همان حس و 
حال رمضاني مي شود اما اكنون كه زندگي بسیاري از ما در 
فضاي مجازي و رسانه ها خلاصه شده است، اهمیت نوع نگاه 
و ديدگاه به اين فضا در ماه مبارك دوچندان شده است، چه 
اينكه تولیدات رسانه ملي بازخوردهاي غیرقابل انكاري در 
فضاي مجازي اعم از كلیپ، دستنوشته و... به صورت نظرات 

مثبت و منفي دارد. 

نهايي شدن نگارش فيلمنامه مجموعه تلويزيوني شهيد بهشتي تا سال آينده

سريال زندگي شهيد بهشتي با كيفيت الف ويژه ساخته مي شود

    هادي عسگري
حجت الاس�لام محمدحس�ن كاويان�ي راد مع�اون فرهنگي 
و آموزش�ي بنياد ش�هيد و امور ايثارگ�ران، از نهايي ش�دن 
نگارش فيلمنامه سريالي با محوريت شهيد بهشتي خبر داد. 
حجت الاسلام كاوياني راد بعد از جلس��ه مشترك با حجت الاسلام 
هادي صادقي معاون فرهنگي قوه قضائیه و حسین كرمي رئیس مركز 
سیما فیلم در قوه قضائیه از نگارش فیلمنامه نهايي سريالي با محوريت 
شهید بهشتي و شهداي هفتم تیر تا سال آينده خبر داد. وي ادامه داد: 
در اين نشست مقرر شد اين سريال در گروه الف ويژه مركز سیما فیلم 
پخش ش��ود، همچنین طرح اولیه و پژوهش هاي صورت گرفته در 

خصوص اين سريال مورد بحث و بررسي قرار گرفت. 
مهدي تراب نژاد نويس��نده فیلمنامه اين س��ريال، پیش از اين در 
گفت و گو با »جوان« درباره فیلمنامه سريال شهید بهشتي تأكید 
كرده بود: »هنوز در مرحله تحقیق هستیم و واقعاً نمي دانم قرار است 
از كجا روايتمان را شروع كنیم. زندگي شهید بهشتي چالش هاي 

جذابي دارد، به خصوص بعد از انقلاب اسلامي و در سال هاي 59 و 
60 كه با بني صدر درگیر مي شود. چندي قبل كتاب زندگي و زمانه 
شهید بهشتي را مطالعه كرديم كه اطلاعات جالبي از زندگي شهید 
در آلمان داشت، حتي ممكن است در اين سريال صرفاً به زندگي و 

فعالیت هاي شهید بهشتي در آلمان پرداخته شود.«
ساخت س��ريال هاي تلويزيوني بر اس��اس زندگي شخصیت هاي 
برجسته انقلاب اسلامي، مي تواند باعث ايجاد ارتباط میان نسل های 
س��وم و چهارم انقلاب با س��ال هاي ابتدايي پیروزی انقلاب شود. 
تلويزيون بعد از دوره اي كه به ساخت سريال هاي بیوگرافیك علاقه 
داشت، چند سالي است كه با فاصله گرفتن از اين گونه از سريال ها، 
بیشتر تولیدات تلويزيوني را به میني سريال هاي ملودرام اختصاص 
داده است؛ مجموعه هاي تلويزيوني كه نه تنها در خاطر بینندگان 
رسانه ملي باقي نمي ماند بلكه به دلیل محتواي ضعیف با انتقادهايي 
روبه رو شده است. ضعف در ساخت تولیدات نمايشي باعث شده تا 
میزان استقبال از سريال هاي ماهواره اي افزايش پیدا كند. اين در 
حالي است كه مجموعه هاي موفق تلويزيوني حتي با گذشت چند 
سال از زمان ساخت و بازپخش هاي متعدد هنوز هم داراي بیننده 
هستند. بازپخش سريال تاريخي »يوسف پیامبر« از شبكه قرآن 
سیما سندي بر اين مدعاست كه مي توان از يك محصول خوب بارها 
استفاده كرد. تولید سريال درباره زندگي شهید بهشتي مي تواند در 
ادامه ساخت سريال هاي فاخر تلويزيوني باعث رونق گرفتن تولید 
سريال هاي بیوگرافیك در رسانه ملي شود؛ آثاري كه مي توانند در 
كنار سرگرم س��ازي مخاطب داراي پیام هاي اخلاقي، فرهنگي و 

اجتماعي نیز باشند. 

    تجسمی

معرفي مدير عامل جديد انجمن عكاسان 
انقلاب و دفاع مقدس 

با حك�م مديرعامل بنياد فرهنگ�ي روايت فتح، مجتب�ي كوچكي به عنوان 
مدير عام�ل جديد انجم�ن عكاس�ان انقلاب و دف�اع مقدس معرفي ش�د. 
به گزارش »جوان« روز گذش��ته در مراسمي با تكريم س��یدعباس میرهاشمي، 
مجتبي كوچكي به عنوان مدير عامل جديد انجمن عكاسان انقلاب و دفاع مقدس 
معرفي شد. در اين مراسم، سیدمحمد ياشارنادري رئیس بنیاد فرهنگي روايت فتح 
گفت: انقلاب اسلامي ضربه مهلكي به جهان غرب بود و دشمن به اشكال مختلف 
در براندازي نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران تمام تلاش خود را كرده است. 
مقام معظم رهبري از ابتداي دهه ۷0 از تهاجم ناتوی شبیخون فرهنگي و جنگ نرم 
به كرات ياد كرده اند. بحث جنگ نرم امروزه مطرح است، در جنگ سخت تصرف 
سرزمین و در جنگ نرم تصرف قلوب مدنظر دشمن است. مخاطبان فرمان »آتش 
به اختیار« كه حضرت آقا مطرح كردند، فرماندهان و سربازان نیستند، خطاب آقا 
به افسران جنگ نرم است. در اين جنگ، افسران جنگ نرم مي توانند با رصد شرايط 

تصمیم گیري كنند و واكنش مقتضي نشان دهند. 
نادري از زحمات خالصانه سیدعباس میرهاشمي در رشد انجمن عكاسان انقلاب 
و دفاع مقدس تشكر كرد و افزود: از ايشان به عنوان پیشكسوت هنر انقلاب استدعا 
مي كنم كه همچنان از تجربیاتشان در انجمن استفاده كنیم و از خداوند باري تعالي 
براي برادر جوان متعهد و انقلابي، آقاي مجتبي كوچكي براي مسیر آينده كه در 

پیش رو داريم، موفقیت و پیروزي مسئلت مي كنم. 
در پايان مراسم نیز مجتبي كوچكي پس از دريافت حكم خود گفت: كار من، كار 
سختي است و امید دارم به كمك شما و همیاري هیئت مديره بتوانیم به اهداف 

بزرگي كه پیش رو داريم، برسیم.


